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L’estiu és l’autèntic pas a un altre 
any, el 31 de desembre està mas-
sa mitificat. Hi ha molta gent 
que deixa la parella, el treball, el 
pis, la ciutat després de l’agost. 
És un mes propici a la nostàlgia, 
a l’enyorança, tot i que hauria de 
ser al contrari: hi ha més pre-
disposició a interpretar el paper 
d’estar viu. Es recorda el passat i 
el que ha de venir estirat a la sor-
ra de la platja, bevent una cerve-
sa en una terrassa, o davant de 
l’aparador d’una gelateria. 

Cada cop hi ha més ofertes 
exòtiques i menys polos de lli-
mona que es deuen haver que-
dat a la cançó de Joan Miquel 
Oliver entre el corte i el bombón 
mallorquín. Era un polo que for-
mava part de la classe baixa dels 
gelats, els barats, els plebeus. 
Després hi havia uns models 
més treballats com el Frigopie i 
el Drácula, i a l’alt de l’escala els 
cucurutxos de xocolata. Hi va 
haver una explosió de sabors i de 
textures amb el suport d’anuncis 
com el Kalise, amb Andrés Inies-
ta, o el pirulo tropical de Miko. El 
polo va passar a un segon pla, a 
ser una cosa tan desfasada com 
llegir Gramsci en una casa ru-
ral, les frases de l’Instagram de 
Mar Flores o els perruquers que 
s’han transformat en tricòlegs.

Et presentaves a la botiga per 
comprar un gelat amb un euro i 
l’únic que podies comprar era un 
paquet petit de pipes Churruca. 
Fins que un dia el polo va tornar 
però com a producte de Beverly 
Hills o de passeig de Gràcia, en 
botigues especialitzades, amb 
l’aval de prestigiosos pastis-
sers i a preu de sang d’unicorn. 
L’humil i competitiu sabor de 
llimona ha estat substituït pel 

d’alvocat, te matxa, cirera d’ar-
boç, aigua de rosa, bergamota o 
farina de garrofa. Com succeeix 
amb altres coses, el que abans 
era habitual i normal ara és un 
article de luxe. 

Quan estic en una gran ciutat 
si vull un polo he d’anar a una 
botiga de xinesos, d’aquestes 
que obren les 24 hores. Els te-
nen de marques estranyíssimes 
i de tot tipus de sabors, encara 
que el de llimona acostuma a 
estar absent. El xinès de la cai-
xa de l’entrada, sense aixecar la 
vista de l’ordinador, acostuma a 
desconèixer la paraula polo, que 
associa només a una peça de 
roba i s’obstina a assegurar que 
llima és el mateix que llimona. 
O el que és igual, una cosa tan 
pretensiosa com dir que t’agrada 
Aronofsky, portar ulleres de sol 
en interiors, anar de negre rigo-
rós a aquesta època de l’any, o 
escriure Copenhagen.

 I ja no dic res de tornar a 
Gramsci, perquè mai he llegit 
cap dels seus llibres, i a més,  no 
tinc prou paciència per expli-
car-li a aquell xinès el que signi-
ficava aquell tros gelat de groc 
llampant, el ritual de treure-li 
el paper que sovint s’enganxava 
al polo, i les mossegades que hi 
feia. Era un plaer barat i senzill. 
Ara és car. Marxo de la botiga 
sense polo perquè començava 
a pensar en el Colajet, barreja 
de coca-cola, llimona i xocolata. 
Sobretot perquè, si després de 
menjar-me’l, al pal hi sortia un 
asterisc, significava que n’havia 
aconseguit un de franc. A un, 
que és de natura rutinària i té 
ànima d’hàmster engabiat, no li 
agraden els canvis: en els sabors 
i que no n’hi hagi de gratuïts.

El 9 de juliol, el PS va presentar 
una proposició de llei destinada 
a establir que el fons de reserva 
de la jubilació de la Caixa Andor-
rana de Seguretat Social, adqui-
reixi al mercat immobiliari habi-
tatges, els rehabiliti i els posi al 
mercat a preus assequibles. 

Recullo de la premsa: “Mentre 
el Govern estava més preocupat 
per col·locar ministres i secreta-
ris d’Estat, nosaltres hem estat 
treballant i el resultat és aquest.” 
He de dir que vaig estar contenta, 
doncs és prou sabut que durant 
la campanya electoral de les dar-
reres eleccions generals la qües-
tió de l’accés a l’habitatge fou 
un tema central en el qual tots 
vàrem dir la nostra. Semblava, 
però, que el tema havia quedat 
una mica oblidat, un cop cons-
tituït el nou Govern. Malgrat al-
gun comentari del raonador del 
ciutadà, el tema havia quedat en 
un segon pla (o tercer). 

Després de la presentació 
d’aquesta proposta pel PS vaig 
anar rumiant. I rumiant, vaig 
tenir la sensació que tot plegat 
em recordava quelcom. I mentre 
treballava, alguna cosa em va fer 
veure la llum: aquesta proposta 
ja la portàvem nosaltres, els pro-
gressistes, al nostre programa. 

Em sap greu haver de dir-li 
al feliç pare de la criatura que la 
paternitat no és tota seva, i que 
malgrat que la mesura ens sem-
bla molt correcta als progressis-
tes, aquesta idea és nostra.

En el nostre programa elec-
toral vam proposar la construc-
ció d’una promoció d’habitat-
ges inspirada en l’esquema de la 
Fundació Jovial, en els terrenys 

adquirits pel Govern a la Borda 
de Sales l’any 1990 i dèiem: “La 
inversió necessària es pot ob-
tenir reorientant part de la in-
versió del Fons de Reserva de la 
Caixa Andorrana de Seguretat 
Social, que obtindria un rendi-
ment positiu de la inversió, atès 
que el Govern posaria a dispo-
sició els terrenys sense contra-
partida.”

Aquesta proposta la vam 
incloure al programa després 
d’haver parlat amb moltes per-

sones de la societat civil. I la vam 
precisar encara més després que 
el 18 de febrer el nostre candi-
dat Josep Roig i el president de 
Progressistes-SDP, Jaume Bar-
tumeu, es reunissin amb el Sr. 
Josep Roca, constructor i pre-
sident de l’Associació de Cons-
tructors i el Sr. Víctor Filloy, 
aleshores gerent de l’Acoda i ara 
ministre d’Afers Socials.

No vam poder trobar, al pro-
grama dels socialistes, ni tampoc 
de la coalició d’aquests amb els 
liberals, una proposta ni sem-
blant ni aproximada.

Tanmateix no pretenem pas 
disputar als consellers del PS la 
paternitat de la proposta. Els 
progressistes estem contents 
que una de les moltes mesures 
que plantejàvem al nostre pro-
grama, sigui compartida ara 
pel PS.

Ens sentim orgullosos de veu-
re que les nostres propostes –tal 
com ja he dit– arribin a conver-
tir-se en proposició de llei. És 
una demostració, un senyal que 
no anàvem errats en les nostres 
propostes.

Les idees, vinguin d’on vin-
guin, són sempre benvingudes 
si poden donar solucions a pro-
blemes greus de la nostra soci-
etat. Vull dir que en el moment 
de confeccionar el programa 
vàrem intentar escoltar tothom 
i recollir el màxim d’inquietuds 
de la gent del nostre país. L’ha-
bitatge era una d’elles, i més que 
una inquietud ha esdevingut un 
problema del qual no s’albira una 
solució a curt termini.

Els resultats de l’Observa-
tori del primer semestre del 
2019 del Centre de Recerca So-
ciològica publicats l’11 de juliol 
(BonDia, 12 de juliol) són acla-
paradors: l’habitatge passa de 
preocupar el 5% de la població 
al 41% en dos anys!

Però siguem justos, i donem 
a cadascun allò que li corres-
pon: el cap de Govern Xavier 
Espot ha estat el pluriministre 
que havia de solucionar la qües-
tió i ara es constata el seu acla-
parador fracàs. Confiem que 
el nou ministre sigui coherent 
amb la proposta de l’Acoda i ac-
tuï en conseqüència.
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